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نتایج مذاکرات قبلی وین باید مشخص شود
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
گفت: در وهله اول باید نتیجه دوره های گذشــته مذاکرات وین مشخص و 
سپس مذاکرات جدید آغاز شــود. به گزارش اقتصادسرآمد، محمود عباس 
زاده مشکینی ، با بیان اینکه غربی ها مقصر به نتیجه نرسیدن مذاکرات هسته ای 
هستند، گفت: در صورتی که مذاکرات هسته ای به بن بست برسد، مقصر آن 
غربی ها هستند چرا که ما با آنان مذاکره انجام دادیم و پای توافق برجام را هم 
امضا کردیم اما آنان به تعهداتی که امضا کرده بودند، عمل نکردند.وی متذکر 
شد: کشورهای غربی عضو برجام، برخلاف مفاد این توافقنامه عمل کردند و 
نه تنها تحریم ها را برنداشتند، بلکه تحریم های ما را هم تشدید کردند و حتی 
در واردات داروهای مقابله با کرونا و واکســن هم خباثت کردند.سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس یادآور شد: برجام توافقی 
است که بر اساس آن ما یکسری از فعالیت های هسته ای خود را کاهش داده 
و تعلیق کردیم، نظارت هــای فراپادمانی را پذیرفتیم تــا در مقابل، غربی ها 
تحریم های ما را لغو کنند.عباس زاده مشکینی تصریح کرد: ما به همه تعهدات 
خودمان عمل کردیم اما آنان عمل نکردند و بــه صورت یک طرفه از توافق 
برجام خارج شــدند و طبیعتاً باید به این توافق بازگردند و تعهدات خود را 
عملیاتی کنند تا ما هم به همه تعهــدات خود در برجام عمل کنیم.وی با بیان 
اینکه دلیلی ندارد که ما به صورت یک طرفه به تعهدات خود در برجام عمل 
کنیم، گفت: زمانی که غربی ها به وعده های خود متعهد نیستند، لزومی ندارد 
که ما به صورت یک طرفه به همه تعهدات خود در برجام عمل کنیم.سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح کرد: مجلس شورای 
اســلامی با تصویب قانون اقدام راهبردی برای لغــو تحریم ها و صیانت از 
حقوق ملت ایران اجازه نداد که جاده یک طرفه برجام ادامه پیدا کند.عباس 
زاده مشکینی تاکید کرد: در حال حاضر توپ برجام در زمین غربی ها است و 
از سوی دیگر درخواست جمهوری اسلامی ایران کاملًا روشن است و آنان 
باید به تعهدات خود در برجام مبنی بر لغو کامل تحریم های ایران عمل کنند.

وی گفت: در وهله اول باید نتیجه دوره های گذشته مذاکرات وین مشخص و 
سپس مذاکرات جدید آغاز شود.نماینده مردم مشکین شهر در مجلس اظهار 
داشت: اگر آنان به درخواست های شــفاف، منطقی و بدون ابهام جمهوری 
اسلامی ایران پاسخ دهند، ما مشکلی برای ادامه مذاکرات نداریم و مهم این 

است که منافع جمهوری اسلامی ایران هم مورد توجه قرار گیرد.

 خطوط مرزی توسط سیستم های تصویری
 و شنیداری رصد می شود

معاون فناوری ارتباطــات و اطلاعات نیروی زمینی ارتــش، گفت: تمامی 
خطوط مرزی کشور که یگان های نیروی زمینی ارتش در آنجا مستقر هستند 
با دوربین های پیشرفته تصویری و سیستم های شنیداری تولید داخل رصد 
و پایش می شود.به گزارش اقتصادسرآمد، سرتیپ دوم ایرج شاکری گفت: 
هیچ گونه نگرانــی از حوادث و اتفاقات مرزی نداریــم زیرا لحظه به لحظه 
رویدادهای این مناطق با پیشرفته ترین سیســتم های ارتباطی کنترل و رصد 
می شــود.معاون فناوری ارتباطات و اطلاعات نیــروی زمینی ارتش با بیان 
اینکه امروز این نیرو پیشرفته ترین تجهیزات را در حوزه فناوری ارتباطات و 
اطلاعات در اختیار دارد، افزود: تمامی حس گرهایی که در مناطق مرزی مستقر 
شده اند، اطلاعات را به صورت آنلاین دریافت و به سامانه فرماندهی ارسال 
می کنند تا لحظه به لحظه این مناطق پایش شود.سرتیپ شاکری خاطرنشان 
کرد: از جمله افتخارات نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران این است که 
تمامی سیستم های ارتباطی توسط دستان پرتوان مهندسان جوان در صنعت 
دفاعی کشور و ســازمان تحقیقات و جهاد خودکفایی نیروی زمینی ارتش 
طراحی و تولید می شود.  وی مهمترین مزیت برقراری و نصب سامانه های 
تصویری و شنیداری را کاهش نیروی انسانی خواند و افزود: از جمله اهداف 
دیگر این اقدام،  تصمیم گیری سریع و قاطع فرمانده در حوادث و رویدادها 
است که در هر شــرایط مکانی و جوی می تواند شرایط مرزی را پایش کند.

معاون فناوری اطلاعات و ارتباطات نیروی زمینــی ارتش تاکید کرد: ما در 
حوادث طبیعی و غیرمترقبه که تمامی سیســتم های ارتباطی قطع می شــود 
با حضوری موثر و با برقراری سیســتم های پیشــرفته تصویری و شنیداری 
امکان ارتباط را در لحظه میســر می کنیم.سرتیپ شــاکری خاطرنشان کرد: 
اوج اقدامات معاونت فناوری ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و گروه ۴۰۱ 
مخابرات در زلزله سرپل ذهاب، سیل استان های گلستان و لرستان، داروخانه 
۲۹ فروردین و همچنین اخیرا در مناطق مرزی سیستان و بلوچستان و مناطق 
مرزی کشور بود که توانستیم با راه اندازی سیستم ها، امکان برقراری ارتباطی 

آسان را رقم بزنیم.

طرح مجلس برای منتفی کردن جابجایی  ساعت ها
نماینده نجف آباد در مجلس با بیان اینکه اساساً تغییر ساعت ها هیچ تأثیری 
در صرفه جویی اقتصادی ندارد،  گفت:  نهایت تلاش ما این اســت تا مراحل 
تصویب طرح لغو تغییر ساعت  تا پیش از پایان سال طی شود و از فروردین 
سال آینده شــاهد اجرایی شدن این طرح باشــیم.به گزارش اقتصادسرآمد، 
ابوالفضل ابوترابی نماینده نجف آباد در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار پارلمانی خبرگزاری تسنیم،  با اشاره به طرح لغو تغییر ساعت ها 
نیمه اول سال گفت: 67 درصد از کشورهای پیشرفته دنیا از جمله کشورهای 
اروپایی ـ که اخیراً ابلاغ شــده است ـ می توانند ســاعت های خود را ثابت 
نگه  دارند،  ساعت های خود را تغییر نمی دهند.وی افزود: اساس تغییر ساعت ها 
به یک قرن پیش بازمی گردد که برخی کشورها با هدف کاهش مصرف شمع، 
ساعت ها را یک ساعتی به جلو می کشیدند تا از میزان ساعات روشنایی در ۲۴ 
ساعت استفاده بیشتری ببرند، با این حال مطالعات مراکز علمی معتبر بیانگر 
این است که تغییر ســاعت نه تنها تأثیر چندانی در مصرف انرژی ندارد بلکه 
در هر تغییر به ویژه در روزهای ابتدایی میزان اختلالات رفتاری که در قالب 
تصادفات و درگیری های فیزیکی خود را نشــان می دهد، بسیار بالا می رود.

ابوترابی گفت:  نکته دوم اینکه مــا در وزارت نیرو و مرکز پژوهش های این 
وزارتخانه در دو دولت گذشــته، دو گزارش کاملًا متفاوت را داشته ایم که 
واقعاً جای تعجب دارد؛ به طوری که در دوره آقای احمدی نژاد وزارت نیرو 
اعلام کرد که تغییر ساعت ها تأثیر ملموسی در کاهش هزینه ها ندارد ولی در 
عین حال وزارت نیرو در دولت ســابق بر اثربخش بودن این تغییر ساعت ها 
تأکید کرده بود، این مسئله نشــان می دهد که این اقدام دولت ها اساساً هیچ 
ارتباطی به موضوع صرفه جویی اقتصادی ندارد.نماینده نجف آباد در مجلس 
خاطرنشان کرد:  با توجه به مطالبی که بیان شد بنده طرحی را آماده کردم که 
هم اکنون در نوبت بررسی در صحن مجلس اســت تا تغییر ساعت در 6 ماه 
اول ساعت منتفی شــود که نهایت تلاش ما این است تا مراحل تصویب این 
طرح تا پیش از پایان سال طی شــود و از فروردین سال آینده شاهد اجرایی 

شدن این طرح باشیم.

»نصیرزاده« جانشین رئیس ستاد کل نیرو های مسلح شد
امیر ســرتیپ خلبان »عزیز نصیرزاده« به پیشــنهاد رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح، طی حکمی از سوی فرمانده معظم کل قوا به عنوان جانشین رئیس ستاد 
کل نیروهای مسلح منصوب شد.به گزارش اقتصادسرآمد، امیر سرتیپ خلبان 
»عزیز نصیرزاده« به پیشنهاد رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، طی حکمی از 
سوی فرمانده معظم کل قوا به عنوان جانشین رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
منصوب شد.در آیین معارفه امیر ســرتیپ »عزیز نصیرزاده« جانشین جدید 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، سردار سرتیپ »محمد شیرازی« رییس دفتر 
فرمانده معظم کل قوا حکم انتصاب وی را قرائت کرد.متن این حکم به شرح 
ذیل است:بسم الله الرحمن الرحیم امیر سرتیپ عزیز نصیرزاده. نظر به تعهد 
و شایستگی و تجارب و پیشــنهاد رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، شما را به 
سِمت »جانشین رئیس ستاد کل نیروهای مســلح« منصوب می کنم.تلاش 
شایسته و اثربخش در ارتقای توانمندی های دفاعی و امنیتی نیروهای مسلح 
با بهره گیری از ظرفیت های نخبگی و کارشناسی حسب نظر رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح، مورد انتظار اســت.از تلاش های ارزنده امیر سرتیپ قرایی 
آشتیانی در این مســئولیت قدردانی می کنم. توفیق شما را از خداوند متعال 

مسئلت دارم.سید علی خامنه ای

 سرقت و انفجار کپسول کلر زنگ خطری 
برای حفاظت از تأسیسات حیاتی آب 

ادامه از صفحه اول
به طور مشخص در ۲۵ آوریل ۱۹۱۵ برابر با 6 اردیبهشت 
۱۲۹۴ یعنی دقیقاً ۱۰۵ سال قبل آلمان ها برای اولین بار از 
گاز کلر بر علیه نیروهای بلژیک به عنوان سلاح شیمیایی 
استفاده کردند که باعث کشته شدن بیش از ۵ هزار نفر و 
مجروح شدن ۱۵ هزار نفر گردید نظر به اهمیت موضوع 
و سهل انگاری مسوولین امر در حفاظت از این بمب های 
خطرناک و متحرک لازم اســت  مدیران ارشد و متولیان 
امر به این موضوع با جدیت تمام ورود نمایند و با کنترل 
و نظارت بر عملکرد حراســت و حفاظــت فیزیکی و 
بازنگری  مجــدد نیروها با گزینش صحیــح آن ها را به 
انجام وظایف اصلی و دوری از حاشیه های غیر ضرور 
هدایت نمایند متاسفانه در برخی شرکت ها توجه  به حفظ 
و حمایت از همراهان و هم طوفان از منافع شــرکت و 
سازمان پیشی گرفته است و این زنگ هشدار باشی است 
برای همه ما مخصوصا مراکزی که مواد خطرناکی چون 
کلر در آن انبار است و تبلور این گونه رفتارها عدم دقت 
و سهل انگاری در انجام وظایف و حادث شدن حوادثی 

اینچنین خواهد بود.
 هرچند بنا به گفته احمد راستینه نماینده مردم شهرستان 
شهرکرد و سامان در مجلس شــورای اسلامی، کپسول 
حاوی گاز کلر از ایســتگاه توزیع آب شرب هفشجان 
توسط افراد ناشناس در شمال شهر خیابان مدرس پخش 
گردید  بلافاصله با استشــمام بــوی گل بویه برخی از 
ساکنین شورای تامین شهرستان تشکیل گردیده است که 
تحت بررسی و پی گیری می باشد ولی شاید این حادثه 
تلنگری بر ما باشد برای بازنگری جدی درانجام وظایف  
حراست شرکت ها نظارت بر انجام وظایف آنان چرا که 
خدای ناکرده اگر چنین حادثه ای در یک کلانشهر مانند 

تهران حادث شود فاجعه ای تمام عیار خواهیم داشت.

کودکانچهواکسنیدریافتمیکنند؟
ماجرای خرید و فروش کارت جعلی 

واکسیناسیون
رئیس اورژانس بیمارســتان مسیح دانشــوری با اعلام 
این خبر که تزریق ســینوفارم برای طیف سنی ۱۲ تا ۱8 
سال توسط سازمان بهداشــت جهانی تایید شده است 
گفت:برای واکسیناسیون زیر ۱8 ســال در سراسر دنیا 
چندین واکســن تایید شــده که در گروه های مختلف 
  ،MRNA وجود دارند که یکی از آنها واکسن های گروه
سینوفارم و واکسن مشترک ایران و کوبا است . واکسن 
مشــترک ایران و کوبا به مقدار کافی وجــود ندارد اما 
ســینوفارم هم مجوزهــای لازم را دارد و می توان آن را 
برای این طیف سنی تزریق کرد. این واکسن در چین هم 
برای کودکان ۱۲ تا ۱8 سال استفاده شده است.به گزارش 
اقتصادسرآمد،عاطفه عابدینی رئیس اورژانس بیمارستان 
مسیح دانشوری در برنامه تهران ما سلامت رادیو تهران 
در پاسخ به اینکه اگر واکسنی در بدن شخصی عوارض 
نداشت، نشان از کیفیت پایین و ناکارآمدی واکسن است؛ 
گفت: اگر بدن ما پس از تزریق واکسن دچار تب و لرز 
نشد و عوارض شدیدی نداشتیم نشــان از ناکارآمدی 
واکسن نیست. واکنش سیستم های ایمنی افراد متفاوت 
اســت به همین دلیل پاســخ های متفاوت هم  خواهیم 
داشت.وی افزود: واکسن هایی که از ویروس کشته شده 
ساخته می شوند عوارض کمتری دارند.عابدینی درباره 
افرادی که به کرونا مبتلا شده اند و پس از یک ماه اقدام به 
تزریق می کنند گفت: اگر علائم کرونا خفیف باشد پس 
از بهبودی و اگر علائم کرونا متوســط تا شدید بود باید 
ســه تا چهار هفته پس از بهبودی واکسن تزریق شود و 

این بیماری ربطی به واکنش بدن افراد به واکسن ندارد.
فوق تخصص ریه کشورمان در رابطه با شیوع آنفلوآنزا 
به دلیل تزریق واکسن کرونا و اســتفاده کمتر از ماسک 
توســط هموطنان گفت: یکی از دلایلی که موجب شد 
تا سال گذشــته دچار پیک آنفلوآنزا نشویم این بود که 
پروتکل های بهداشتی خیلی خوب رعایت شد و افرادی 
که مشــکوک به ســرماخوردگی بودند در محل کار  و 
اجتماع حاضر نمی شدند اما همیشه تاکید داشته ایم حتی 
افرادی که دو دُز واکســن تزریق کرده اند همچنان باید 
دستورالعمل های بهداشــتی را رعایت کنند. لازم است 
بیمارانی که ریسک بالای بیماری مثل بیماری های ریوی، 
کلیوی، قلبی، دیابتی و ... دارند و پزشک هم برای تزریق 
به آنها توصیه کرده است حتما واکسن آنفلوآنزا را تزریق 
کنند. فقــط باید فاصله دو هفته ای بین تزریق واکســن 
آنفلوآنزا و کووید رعایت شــود و ترتیــب زمانی برای 
آن وجود ندارد.رئیس بخش اورژانس بیمارستان مسیح 
دانشوری در پاسخ به اینکه با توجه به شرایط کنونی آیا 
امکان دارد پیک ششــم را پیش رو داشته باشیم؟ یادآور 
شــد: خوشــبختانه در بازه نزولی پیک پنجم هستیم اما 
همچنان در برخی استان های شمال غرب کشور به همراه 
یک کاهش، دوباره با افزایش بیماری مواجه هستیم. در 
بسیاری از کشورها حتی  با تزریق واکسن به طور کامل 
با افزایش بیماری، بســتری و مرگ و میر مواجه شده اند 
چون ویروس دچار تغییرات زیادی می شود که می تواند 
ایمنی ناشی از تزریق واکسن را دور بزند. متاسفانه باید 
به پیک بعدی هم فکر کنیم و همچنان باید منتظر چهره 
جدید از این ویروس باشــیم.دکتر عابدینی تاکید کرد: 
باید یادمان باشد افزایش بیماری و بستری و مرگ و میر 
در بسیاری از کشورها به دلیل تغییرات ویروس، منافی 
تاثیر بالای واکسن نیست. اگر این کشورهاجمعیت خود 
را واکسینه نمی کردند با مرگ و میر چندبرابری روبرو 
بودند. بیشــتر مرگ و میر برای افرادی است که واکسن 
نزده اند اما این به معنا هم نیســت که افــرادی که دو دُز 
واکســن را زده اند، پروتکل ها را رعایت نکنند و دیگر 

برایشان اتفاقی نمی افتاد.

اقتصاد جامعه

نیروهای مسلح بساط گروه های ضد انقلاب مسلح را جمع خواهند کرد
رئیس ستاد کل نیرو های مسلح با تأکید بر اینکه مسئولان اقلیم شمال عراق نباید اجازه دهند ضدانقلاب مسلح در شمال عراق پادگان نظامی، مقر رادیو و تلویزیون داشته باشند و به مرز 
ما حمله کنند، گفت: نیروهای مسلح بساط این گروه ها را جمع خواهند کرد.به گزارش اقتصادسرآمد، سرلشکر پاسدار باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در مراسم تودیع و معارفه 
جانشین ستاد کل نیرو های مسلح با اشاره به عملیات اخیر سپاه پاسداران در شمال عراق و اقلیم کردستان گفت: مســئولان این اقلیم و دولت عراق باید برای برخورد با این گروهک ها 
اقدام کنند.وی با هشدار به آمریکایی ها مبنی بر اینکه پایگاه آن ها در این منطقه نیز باید جمع گردد و نباید به عنوان کانون ضد انقلاب و سازماندهی آن ها استفاده شود، گفت: عملیات های 
ما در برخورد با گروهک های ضد انقلاب ادامه خواهد داشت و هیچ گونه شیطنتی را در این مرز ها تحمل نمی کنیم.سرلشکر باقری افزود: برخورد با این گروهک ها حق ماست و منشور 
سازمان ملل متحد هم این حق را برای ما در نظر گرفته است.وی گفت: مسئولان اقلیم شمال عراق نباید اجازه دهند ضدانقلاب مسلح و دست نشانده های آمریکا و رژیم صهیونیستی در 
شمال عراق پادگان نظامی، مقر رادیو و تلویزیون  داشته باشند و به مرز ما حمله کنند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تاکید کرد: نیروهای مسلح بساط این گروه ها را جمع خواهند کرد.

یادداشت

خبر

گروهانرژی- قبض های برق نجومی پس 
از بحران مکرر قطعی برق در کشور، صدای 
اعتراض مشترکان را درآورده. افزایش تا ده 
برابری قیمت برق خانگی به چه معناست و آیا دولت بی 

سروصدا به سمت آزادسازی قیمت برق حرکت کرده؟
به گزارش اقتصادسرآمد، در روز های گذشته بدون اعلام 
رســمی، قبض های برقی به در خانه ها فرستاده شده که 
قیمت درج شده در آن به شکل عجیبی متفاوت از قیمت 
قبوض قبلی است. طبق بررســی های میدانی رویداد  در 
کلان شهر ها افزایش قبض برق تا ده برابر می رسد و در 
شهر هایی به جز کلان شــهر ها قیمت های درج شده در 
قبض های برق دو تا ۵ برابر بیشــتر از مدت مشابه سال 
گذشته شده است. گرچه مسئولان یکی از دلایل افزایش 
قیمت قبض برق را رشد مصرف برق در تابستان می دانند 
اما نگاهی به تفاوت قیمت ها و مقایسه آن با تابستان سال 
گذشته نشــان می دهد، حجم افزایش قیمت برق بسیار 

بیشتر از حجم افزایش مصرف برق در تابستان است.
جزئیاتافزایشقیمتبرقخانگی1400

یکی از ســاکنان منطقه ۱۱ تهران در گفتگو با رویداد ۲۴ 
از افزایــش چندبرابری قبض برق خانــه اش خبر داده 
و می گوید: »پارســال همین موقع قبض برقی که برای 
خانه ام ارسال شد، 8۰ هزار تومان بود. در دوره دو ماهه 
قبلی قیمت قبض به ۲۱8 هزارتومان رســیده بود اما در 
آخرین دوره قیمت برق مصرفی خانه ام ۵۱۲ هزار تومان 

محاسبه شده است.«
ســاکنان مناطق مختلف تهران روایت های مشابهی از 
دریافت قبض برق نجومی مطرح کرده اند. این روایت ها 
به فضای مجازی هم رسیده اند. یک شهروند تهرانی در 
این باره در توییتر نوشته: »قبض برق برای ما ۹8۰ هزار 
تومان اومده. بالاترین مبلغی که قبلا داشــتیم ۳7۰ هزار 
تومان بود.« شهروند دیگری می گوید: »قبض برق قبلی ما 
7۳ هزار تومان بود، امروز قبض جدید 6۴۵ هزار تومان 

آمده. فکر کنم پول واکسن هم کشیدن رو قبض برق.«
یکی دیگر از شهروندهای تهران نیز در این باره در فضای 
مجازی نوشته: »ماه پیش حدود ۳۰۰ هزار تومان قبض 
برق اومد. این دفعه دیدم ۱.۵ میلیون تومان است. یعنی 
مصرف ما بدون اینکه خودمون خبر داشته باشیم، ۵ برابر 

شده؟«یکی از ساکنان شهر اهواز می گوید: »قبوض برق 
مشترکان بسیار عادی در خوزستان از ۱۵۰ تا ۲۵۰ هزار 
تومان یه دفعه حول یک میلیون تومان شده است؛ چند نفر 
از جمله ما درخواست بازدید کنتور برق دادیم ولی گفتن 
کنتور مشکلی ندارد.«درحالی که چنین گزارش هایی از 
نقاط مختلف کشــور درباره قبوض برق موجود است، 
توانیر علت افزایــش مبالغ قبض بــرق را جریمه های 
پرمصرفی اعلام کرده است. عبدالامیر یاقوتی، مدیرکل 
مدیریت مصرف و امور مشــترکان توانیرگفته اســت: 
»افرادی که الگوی مصرف را رعایت نکنند ۱6 درصد به 

تعرفه آن ها افزوده خواهد شد.«
قیمتبرقدرایرانآزادمیشود؟

این درحالی است که باتوجه به شدت و حدت گرما در 
مناطق مختلف کشور، طبیعتا نمی توان الگوی مشترکی 
را برای تعیین مصرف اســتاندارد تعیین کــرد اما توانیر 
چنین کاری انجام داده بدون اینکه توجه کند ســاکنان 
مناطق جنوب در گرمای بالای ۴۰ درجه چطور از کولر 
و برق کمتری استفاده کنند.اما فارغ از این موضوع میزان 
قبض های ارســالی آخرین دوره برای مشترکان، حتی 
بسیار بیشتر از تعرفه تعیینی توانیر برای پرمصرف هاست. 

درحالی که توانیر اعلام کرده برای پرمصرف ها ۱6 درصد 
تعرفه بالاتر می رود، میزان افزایش قیمت برق برای عمده 

خانه ها تا 7۰۰ درصد هم رشد داشته است.
حسین افضلی، مدیرعامل شرکت برق منطقه ای مازندارن 
در گفتگو با رویداد ۲۴ مهم ترین دلیل افزایش قیمت برق 
را تغییر فرمول محاسبه مبتنی بر الگوی مصرف می داند و 
توضیح می دهد: »هر سال بر اساس مصوبه هیات وزیران 
در ابتدای اردیبهشت ماه هفت درصد قیمت برق افزایش 
پیدا می کند و برای مشــترکان پرمصرف که ۱۴ درصد 
مشــترکان را تشــکیل می دهند، ۱6 درصد به مبلغ برق 
آن ها اضافه می شــود یعنی در کل به رقم صورتحساب 
مشــترکان پرمصرف ۳۳ درصد اضافه می شود.«اما طبق 
همین قانون از ۳۰ میلیون مشترکین خانگی، 8۰۰ هزار نفر 
مشترک پرمصرف هستند اما اکنون شاهد افزایش قیمت 
قبض برق برای عموم مردم هستیم آن هم نه در حد ۱6 تا 
۳۳ درصد بلکه خانواده ها با افزایش تا ده برابری قیمت 
برق مواجه شــدند.این مقام مســئول آزادسازی قیمت 
برق و گران شــدن برق را به عنوان یک راهکار مناسب 
مطرح می کند تا صنعت برق در ایران توسعه یابد.اما در 
مقابل کارشناسان معتقدند آزادسازی قیمت انرژی که در 

دهه های اخیر توسط دولت ها هم در مورد بنزین و حالا 
هم درمورد برق اعمال شده، یک سیاست ضدمردمی و 
ضدمعیشتی اســت، چراکه منابع انرژی در ایران دارایی 
عمومی محسوب می شود و این حق همه است که از آن 

به شکل ارزانی بهره مند شوند.
احسان سلطانی، پژوهشگر اقتصادی، گرانی قبض برق 
را یک راهکار دولت برای کسب درآمد و پوشش کسری 
بودجه می داند و می گوید: »برای بهینه ســازی مصرف 
انرژی در ایــران باید ببینیم سیاســت گذاری در جهت 
تامین منافع چه کسانی است. اگر بپذیریم که برق را گران 
کرده اند که مصرف کم شود، پس چرا نحوه محاسبه قیمت 
برق غیرخانگی تغییری نکرده است؟ قیمت ورق فولاد 
گرم با بیش از ۱۰ برابــر افزایش به ۲۳۳۲۴۳ ریال در هر 
کیلوگرم در مرداد ماه ۱۴۰۰ صعود کرد که ۲.۵ برابر زمان 
مشابه در سال ۱۳۹۹ است. همچنین قیمت ورق فولاد در 
دو دوره تحریم ها )۱۳88 تا مرداد ۱۴۰۰( ۴۵ برابر شده 
است. این را در نظر بگیرید که صنعت فولاد هم از رانت 
انرژی برق و هم آب برخوردار اســت. خب چرا تعرفه 
مصرف برق این صنعت با توجه به افزایش چندبرابری 
سودش تغییر نکرده است؟ چرا از جیب آب رفته مردم 
باید هزینه گرانی برق و ادعا »بهینه سازی مصرف برق« 

پرداخت شود؟«
به گفته ســلطانی عامل دیگری که در تابستان امسال به 
شــدت در تعیین قبض برق و پول های دریافتی دیگر از 
مردم، تعیین کننده بوده این است که برجام فعلا به بودجه 
امسال نرسیده و دولت با کسری بودجه بالایی روبه رو 
اســت. به همین دلیل راه های مختلفی برای پوشش این 
کسری درنظر گرفته که یکی از آن ها هم گرانی قبض ها و 
به نوعی آزادسازی قیمت برق آن هم بی سروصداست. 
اعتراضات گرانی بنزین هم ایــن واهمه را ایجاد کرده و 
مســئولان تصمیم گرفته اند بدون سروصدای رسانه ای 
و اعلام عمومــی قیمت انرژی را گــران کرده و طوری 
تدریجی و در سکوت آن را پیش ببرند که از اعتراضات 
مردمی جلوگیری کنند. اما آنچه مشخص است، دست 
کردن در جیب و دارایی مردم برای کسب درآمد، تامین 
کسری بودجه و تامین منافع صاحبان بنگاه های صنعتی 

و خصولتی هاست.

چرا قبض برق تابستان امسال نجومی شد؟

آزادسازی بی سر و صدای قیمت برق خانگی

گزیده اخبار

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت:  
درصدد هستیم طرح خانه به خانه را برای لکه گیری 
واکسیناســیون انجام دهیم زیرا مهمترین مساله در 
کنترل کرونا، انجام واکسیناســیون است که باید به نحو احسن 
انجام شود.به گزارش اقتصادسرآمد، بهرام عین اللهی در دیدارِ 
ســردار عراقی زاده رییس اداره بهداشــت و درمان ستاد کل 
نیروهای مسلح که با حضور سایر مسئولین بهداشت و سلامت 
نیروهای مسلح کشور و معاونین و مدیران وزارتخانه در سالن 
همایش حوزه وزارتی برگزار شد، ضمن گرامیداشت ایام اربعین 
گفت: متاسفانه به دلیل شــیوع کرونا از فیض زیارت و حضور 
در خیل مشتاقان اباعبدالله الحسین )ع( محروم هستیم و امروز 
روحمان در راهپیمایی اربعین و جسممان اینجاست. امیدوارم 
این بلا به زودی از ســر مردم رفع شــود و همه بتوانند در تمام 
صحنه ها حضور پیدا کنند.وی افزود: آنچه اهمیت دارد رسالتی 
است که در این برهه تاریخی برعهده ما گذاشته شده است. تاریخ 
نمایانگر مجاهدت ها خواهد بود، همانطــور که وقتی به دفاع 
مقدس برمی گردیم می بینیم که بسیاری از افراد وظایف شان را 
دلاورانه انجام دادند و ماندگار شدند. همان زمان هم مدافعین 
سلامت در جبهه های جنگ حماسه آفریدند و امروز نیز صحبت 
دلاوری ها و شجاعت های مدافعین سلامت در عرصه مبارزه 
با کرونا، در هر نقطه ای زبانزد است. به گفته سردار شهید قاسم 
سلیمانی،  »بهترین فرصت ها در تهدیدها به وجود می آیند.« و 
اکنون نیز مردم، کادر بهداشت و درمان را بهتر از قبل می شناسند 
و در این بحران، رشادت های آنان بروز و ظهور پیدا کرده است.

عین اللهی با بیان اینکه تبلیغات دشمن در جهت مایوس کردن 
مردم است، تصریح کرد: در واقع ما در بحران ها با ظرفیت های 
خود بیشتر آشنا می شــویم و بحران ها ما را به نقاط قوت مان 
نزدیک می کند.وزیر بهداشت با اشــاره به پیک پنجم کرونا در 
کشور عنوان کرد: در دو ماه اخیر با اوج شیوع کرونا مواجه بودیم 
و قریب به ۱۲۰ هزار نفر از هموطنان ما فوت کردند و خانواده 
های زیادی عزادار شدند؛ اکنون شــرایط سختی را سپری می 
کنیم.وی گفت: درصدد هستیم طرح خانه به خانه را برای لکه 
گیری واکسیناسیون انجام دهیم. زیرا مهمترین مساله در کنترل 
کرونا، انجام واکسیناسیون اســت که باید به نحو احسن انجام 
شود.وزیر بهداشــت ادامه ضمن تاکید بر مقدم شمردن حوزه 
بهداشت بر درمان، یادآور شد: یکی از مواردی که روی آن تاکید 
داریم حوزه بهداشت و توسعه و تقویت خانه های بهداشت در 
کشور است و نیروهای مسلح در این زمینه می توانند کمک کنند.

رئیس مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه اقتصاد 
دولتی، ناکارامدی را به همراه خواهد داشــت و باید 
تلاش کنیم تا اقتصاد کشــور در دســت مردم باشد، 
گفت: تحریم داخلی بیشتر از تحریم خارجی اثرگذار 
بوده چون عده ای ظرفیت های داخلی کشــور را باور نداشــتند.

به گزارش اقتصادســرآمد،محمدباقر قالیباف در یادواره شهدای 
سرخ رود شهرستان محمودآباد با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
هشت سال دفاع مقدس، اظهار کرد: لشکر ۲۵ کربلا مازندران یک 
لشکر خط شکن و همیشه در صحنه بود که طی هشت سال جنگ 
تحمیلی افتخارات بســیاری برای دیار علویان کسب کرد.وی با 
اشاره به اینکه در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی 
در اوج تحریم و نابرابری بودیم، افزود: در دوران دفاع مقدس حتی 
برای تهیه سیم خاردار و ســلاح های کوچک برای جنگ تحریم 
بودیم اما بسیجیان با شجاعت و ایمان به خدا مقابل دشمن بعثی 
ایستادگی و مقاومت کردند.قالیباف با بیان اینکه انقلاب ما مردمی 
بود و ما امروز هر مسؤولیتی در کشــور داریم باید به این سؤال 
پاسخ دهیم که آیا به همان ســنت های الهی اعتقاد داریم یا خیر، 
گفت: آیا ما امروز اقتصاد خود را از مــردم می خواهیم و به آن ها 
فرصت می دهیم یا فقط به یک عده خاص فرصت داده می شود.

قالیباف بیان کرد: در مجلس کلیات طرحی به تصویب رسید که به 
فضل الهی تا یک ماه آینده به اتمام خواهد رسید و تصمیم بسیار 
حیاتی برای کسب و کار گرفته شد؛ همه می دانید حتی اگر سرمایه 
هم داشته باشید برای شروع کار و دریافت مجوز باید ده ها بار در 
پیچ و خم ادارات رفت آمد کنید اما معنای طرح مجلس این است 
که در یک پنجره واحد کمتــر از یک هفته با اعلام داده های مورد 
نیاز مجوز کسب و کارها صادر خواهد شد.رئیس مجلس شورای 
اسلامی گفت: در جلسه سران قوا گفتم امروز دیگر بهانه ای برای 
کار نکردن نداریم و محکوم به موفقیت هستیم؛ امروز خوشحالیم 
که هر سه قوه هماهنگ هستند اما این کافی نیست هماهنگی که 
موجب هم افزایی برای حل مشــکلات مردم نشود ارزش ندارد.
قالیباف یادآور شد: امروز مشکلات جدی در کشور داریم اما ما در 
سال های اول پیروزی انقلاب شرایط مان سخت تر از امروز بود اما 
ما آن دوران را با قدرت پشت سر گذاشتیم.وی در پایان گفت: به 
جوانان عزیز می گوییم نباید بایستید تا ما سراغ شما بیایم بلکه این 
حق شماست تا از ما مطالبه و طلبکاری کنید؛ با همه وجودم عرض 
می کنم که اگر ما یک برنامه ۵ ساله با این مدار و با این باورها داشته 
باشیم کشور ما به ثبات و آرامش اقتصادی می رسد و این ظرفیت 

در کشور ما وجود دارد.

رییــس جمهوری اولویــت سیاســت خارجی را 
گســترش و ایجاد روابط همه جانبه با کشــورهای 
همسایه و منطقه دانست واظهار داشت:امروز با توجه 
به ظرفیت بزرگی که در قالب سازمان همکاری  شانگهای ایجاد 
شده است، همه وزارتخانه ها وظیفه دارند ظرفیت های همکاری 
را شناسایی و در مسیر رشد اقتصادی کشــور به کار بگیرند.به 
گزارش اقتصادسرآمد سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیات دولت 
با اشاره به عضویت جمهوری اسلامی ایران در سازمان همکاری 
شــانگهای گفت: امروز نه تنها وزارت امور خارجه بلکه همه 
وزارتخانه ها مســوولیت و ماموریت دارند که از ظرفیت ایجاد 
شده، نهایت استفاده را در رونق و شــکوفایی اقتصادی کشور 
بعمل بیاورند.رییس جمهوری خاطر نشان کرد: امروز کشورهای 
عضو شانگهای نیز زمینه و بستر همکاری با جمهوری اسلامی 
ایران را از هر زمان دیگری مهیاتر می دانند و احســاس می کنند 
می توانند همکاری های بهتر و بیشتری را با ایران رقم بزنند و در 
سخنان خود نیز بر تقویت و تعمیق سطح همکاری با تهران تاکید 
داشتند.رئیسی تسریع در فعال کردن بندر چابهار را مورد تاکید 
قرار داد و اظهارداشت: بندر چابهار دروازه ارتباط با کشورهای 
آسیایی و جهان است، لذا شــتاب در توسعه و بهره برداری آن، 
از اهمیت زیادی برخوردار است.رییس جمهوری همچنین به 
رایزنی های انجام شــده برای تقویت همکاری های دوجانبه با 
تاجیکستان اشاره کرد و گفت: دو کشور ارتباط فرهنگی با ریشه 
و اعتقادی با یکدیگر دارند و در این سفر، دو طرف مصمم شدیم 
تا فصل نوینــی از روابط دو جانبه بین دو کشــور رقم بخورد.

رئیسی تصریح کرد: سیاســت خارجی دولت، تقویت روابط با 
کشورهای همســایه با اولویت دیپلماسی اقتصادی است و این 
سیاســت را با قدرت پیگیری خواهیم کرد و هیچ مانعی برای 
تقویت روابط اقتصادی با کشــورهای همسایه و منطقه وجود 
ندارد.رییس جمهــوری در بخش دیگری از ســخنان خود با 
قدردانی از تلاش ها و فداکاری دست اندرکاران حوزه بهداشت 
و سلامت کشور گفت: امروز شــتاب واکسیناسیون برای مردم 
امیدبخش شده است و در کنار آن دقت و انضباط واکسیناسیون 
اهمیت زیادی دارد که باید مورد توجه قرار بگیرد.رئیسی افزود: 
به لطف الهی با شتابی که در روند واکسیناسیون آغاز شده سال 
تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ در زمان خود آغاز خواهد شــد و همه 
دانش آموزان، دانشجویان و خانواده آنها اطمینان داشته باشند که 
امر آموزش در کشور رونق خواهد گرفت و تعطیلی و تاخیر در 

آن را خسارت به فرزندان خود می دانیم.

اعلامجزئیاتقرنطینههوشمند:

اجرای طرح خانه به خانه برای 
لکه گیری واکسیناسیون انجام می شود

قالیباف:تحریمهایداخلیبیشترازتحریمهای
خارجیمخرباست

 بهانه ای برای کار نکردن نداریم

رییسجمهوریدرجلسههیاتدولت:

وزارتخانه ها ظرفیت های همکاری با 
سازمان شانگهای را شناسایی کنند


